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y Minden teljesült az elmúlt nyolc évtized 
alatt, amire vágyott? 

– Egyetlen pozíciót nem kaptam meg so-
sem: a dalszínházi fôzeneigazgatóságot. Pe-
dig már húsz esztendôsen szerettem volna 
az Operaház tagjává válni, de ez a törekvé-
sem az évtizedek során mindig valami miatt, 
és folyton az utolsó pillanatban, meghiú sult... 
Az opera gyerekkoromtól kezdve érdekelt. 
Amikor édesapám államtitkár lett, attól 
kezdve bérletünk volt a dalszínházba, és kí-
vülrôl megtanultam a darabokat. Ké sôbb 
azonban, amikor már a Zeneakadé miá ra 
jártam, kitûnônek kellett lennem az ösz-
töndíjért – el kellett tartani a családomat –, 
így nem jutott idôm semmi másra. Ráadásul 
osztályokat is ugrottam. De amikor végez-
tem, Tóth Aladárék felajánlották, bármikor 
nézhetek elôadásokat az Operaházban, és 
éltem is ezzel a lehetôséggel, minden este. 
Egy alkalommal elmondtam, mi nem tet-
szett az aznapi dirigálásban, és meg is mu-
tattam a levegôben. Tóth Aladár erre azt fe-
lelte: akkor jövôre jössz hozzánk. Én az 

operaszeretetemmel két év alatt fô ze ne igaz-
gatóvá válhattam volna... 

y Mi akadályozta meg mindezt? 
– Jött a forradalom… De külföldön is ez ját-
szódott le többször, egymásután. Pedig ha 
egyszer beülök egy dalszínházba, úgy vé-
lem, nem teszem ki többet onnan a lábam... 
Miután elhagytam az országot, eleinte zon-
gorázásból éltem, így arra nem jutott idôm, 
hogy korrepetáljak, amire pedig az operai 
munkához szükség lett volna. Késôbb Solti 
György elintézte, hogy az Aix-en-Provance-i 
fesztiválon dirigáljak, de mire ez megvaló-
sult volna, leváltották az intendánst… John 
Pritchard hívott korrepetálni a Glynde-
bourne-i Operafesztiválhoz, de mire vezé-
nyelhettem volna, meghalt... Itthon is ez a 
széria folytatódott, hiszen ahogy hazajöt-
tem, Hámori József miniszter felajánlotta, 
legyek az Operaház vezetôje. Aztán a kö-
vet kezô héten leváltották... A késôbbi kísér-
leteim is mind kudarcba fulladtak, legutóbb 
például Harangozó Gyula pályázatában vol-
tam megnevezve fôzeneigazgatóként, majd 
az elôzetes hírekkel szemben, nem ô nyerte 
meg a pályázatot… Persze, dirigáltam ope-
ra elôadásokat a világ számos pontján, de 
az, amire vágytam, hogy én készítsek elô 
vezetôként egy produkciót, állítsak össze 
repertoárt, nem valósult meg. Becsukódott 
elôttem az opera ajtaja, bár talán, ha Szom-
bathelyen születne egy játszóhely... De vé-
gül is most már nem bánom, hiszen a napok-
ban jöttem rá, mindennek mi volt az oka.

y Mit gondol, mi? 
– Mert ha békésen ülök egy helyen, akkor 
sosem születik meg az életregényem. A 
könyv, amelyet 1969 óta írok, azért lett 
olyan színes és érdekes, mert körbeutaztam 
a világot, rengeteg izgalmas emberrel is-
merkedtem meg. A könyv tulajdonképpen 
pszichológiai dráma, annyira személyes, 
hogy a legjobb barátaim is meglepôdve fog-
ják olvasni néhány részletét. Most 2000-ig 
jutottam, de az utóbbi években is történtek 
érdekes dolgok, majd azt is papírra kell vet-
nem. Egyébként mindent Proust-i részletes-
séggel írtam le. Visszatérve az operára, en-
nek kapcsán mindig az elsô feleségem jut 
eszembe, aki azt mondta: ne ragaszkodj 
semmihez sem, de ne is adj fel semmit. 

y Mikor döntött úgy, hogy könyvet ír, és 
hogyan jutott ideje erre a zene mellett? 

– Az elsô feleségemnek 1969-ben panasz-
kodtam arról, annyira színesen élnek ben-
nem a gyerekkori emlékeim, hogy azt át 
sze retném adni az embereknek, ha egyszer 
lesz rá idôm. Ô pedig azt felelte, sosem fog 
beleférni az életedbe, ha most nem kezdesz 
neki. Attól kezdve szinte csak dôlt belôlem 
a szöveg, mintha kinyitottak volna egy 
csapot. A hordozható írógépemet püföl-
tem a repülôn, a taxiban, koncertre menet. 
Eszem be sem jutott volna kiadni, de máso-
dik feleségem, Tunyogi Henriett nemrég, 
egy vacsorán találkozott a Libri igazgatójá-
val, akinek említette a könyvemet. Ô kért 
belôle néhány fejezetet, majd úgy döntöt-
tek, megjelentetik mind a háromezer oldalt. 
Az elsô fele lát napvilágot szeptember vé-
gén, a második pedig februárban. 

y Gondolom, a könyvében a zenekarokról 
is ír majd, amelyekkel eddigi pályafutása 
során dolgozott... 

– Nem, mert ez a könyv tényleg regény. 
Közben dolgozom egy életrajzon, egy ré-
szével már készen vagyok, körülbelül há-
romszáz oldalas lesz, abban írom meg a 
szakmai vonatkozásokat. A most megjelenô 
kötetben viszont tényleg az érzelmi, pszi-
chológiai rész kapott helyett, a belsô életem 
fejlôdése. Az elsô feleségem, aki kiválóan 
értett az irodalomhoz, korábban azt mond-
ta, döntsem el, életregényt, naplót vagy 
életrajzot írok. Mivel annyira regényszerû 
volt, amit papírra vetettem, hogy ez utóbbi-
nál maradtam. 

y Mennyiben változott a viszonya az 
együttesekkel az eltelt évtizedek alatt, hi
szen szólistából lett dirigens?

– Minden zenekar ugyanolyan, csak nívó-
különbségek vannak. A berliniekkel, a lon-
doniakkal vagy a New York-i Filharmoniku-
sokkal, azaz a legjobbakkal, mindig remek 
volt a kapcsolatom. Ez utóbbi együttesnél 
volt olyan koncertem, amelynek végén 
egye sével minden muzsikus odajött hoz-
zám gratulálni. Érdekes módon az amatôr 
vagy ifjúsági zenekarok tagjai is imádták, 
hogy valaki olyan ismerteti meg velük a ze-
neirodalmat, aki profi. A rátarti középzene-
karokkal volt csak gondom, például egy 

akinek ragadós a zeneszeretete
vásáry tamás üzenetekrôl, beteljesületlen álmokról, zenekarokról

elfoglaltabb, mint akár harminc évvel 

ezelôtt, s ma már nem biztos, hogy 

lenne ideje megírni azt a háromezer 

oldalas életregényt, amelynek  

elsô kötete szeptember végén kerül  

a boltokba, üzenet címmel. 

Fellépésekbôl ugyanis akad jócskán, 

vásáry tamás szerint születésnapi 

éve van, hiszen debrecenben, 

szombathelyen már hangversennyel 

ünnepelték, és ôsszel a fôvárosban is 

lesz a 80 esztendeje elôtt tisztelgô 

koncert, amelyen kedves együttese,  

a rádiózenekar élére állhat.  

a zongoramûvész-karmester még 

most is azt az elvet követi, mely 

szerint nem ragaszkodik semmihez, 

de nem is ad fel semmit.  
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dán együttessel, amelynek tagjai megszok-
ták, hogy mindenki gazsulál nekik, így az 
elsô próbán elmondottakra csak rángatták 
a vállukat. Másnap semmit sem csináltak 
meg abból, amit kértem. Ekkor mondtam 
azt: egy zenekarnak vagy memóriája, vagy 
ceruzája legyen... Végtelen türelmem van 
ahhoz, hogy egy rosszul játszó együttesbôl 
kihozzam a legtöbbet, de ha valakik nem tö-
rô dömségbôl muzsikálnak rosszul, az halá-
losan fel tud bosszantani. 

y Egy nyári interjúban azt mondta, sok
szor a valódi tudásuknál is nagyobb tel
jesítményre ösztönöz zenekarokat. Mi a 
titok?

– Egyszerû a magyarázata, még a Rádióze-
nekarnál fogalmazták meg, ahol azt mond-
ták, az én zeneszeretetem ragadós. Az em-
beriséget nem, de az embereket szeretem. 
Ha szeretettel állok egy társulathoz, az so-
kat számít. Az emberekben hihetetlen po-
tenciák vannak, minden téren, csak ezt ki 
kell hozni belôlük. Rengetegen lennének 
képesek kézrátétellel gyógyítani, de a tudá-
sukat kevesen ismerik fel. Nem kerül rá sor. 
Én sem tudtam magamról, de egyszer ilyen 
helyzet adódott, és azóta használom ezt a 
képességemet. A Rádiózenekarban is sok 
muzsikusnak mulasztottam már el a fejfájá-
sát. Van, akinél mûködik, van, akinél nem. 
Az okát azonban magam sem tudom... A ze-
nekarokból pedig azzal, ahogy vezényelek, 
ahogy a mûveket megközelítem, ahogy a 
muzsikusokkal viselkedem, elôhozom ezt a 
többletet. Arról nem is beszélve, hogy tisz-
tában vagyok azzal, zenekari tagnak lenni 
nem hálás szerepkör, hiszen a muzsikusok 

felnôtt létükre iskolapadban ülnek, és az 
történik, amit a „tanár”, azaz a karmester 
akar, aki egy pálcával hadonászik... Eleve 
ezért infantilis egy együttes, mert megma-
rad ebben a státuszban. Arról nem is beszél-
ve, hogy mindenki szólista akar lenni, és 
nem zenekari zenész... A karmesterség pe-
dig érdekes hivatás. Valahogy dirigálni 
könnyû, jól vezényelni azonban nagyon-
nagyon nehéz. Így nem csoda, hogy sok 
szólistát csábít a karmesterkedés, hiszen a 
zenekar eljátszik mindent... Fürst János ba-
rátom mondta, amikor dirigálni kezdtem, 
vigyázzak, mert ha ezt olyan jól csinálom, 
hogy a zenekar respektálni kezd, attól kezd-
ve válik ez a pálya roppant veszélyessé. Ha 
ugyanis kezdettôl fogva kétbalkezes va-
gyok és rosszul csinálom, akkor a muzsiku-
sok a koncertmesterre néznek, és lejátsszák 
a darabot. Ha azonban jól vezényelek, ak-
kor követni kezdik a legkisebb rezdülése-
met is, és mindent közvetítenek. Ha nem di-
rigálok jól, akkor ôk is rosszul játszanak. 
Amikor a Bécsi Filharmonikusokat egy 
nyegle fiatalember vezényelte, elég rosszul, 
a próbán pedig folyton egzecíroztatta az 
együttest, a koncertmester a szünetben 
oda ment hozzá és azt mondta: ha ezt nem 
fejezi be fiatalember, akkor a zenekar meg-
bünteti és valóban úgy fog játszani, ahogy 
maga dirigál... 

y Ön nemcsak karmester lett, hanem 
együtteseket is irányít, hiszen sok évig ve
zette a Rádiózenekart, az utóbbi években 
pedig a Savaria Szimfonikusok tisztelet
beli elnökkarnagya. Milyennek találja a 
közös munkát? 

– Ha hosszabb ideig távol vagyok, akkor az 
elsô egy-két próbán nem vagyok elégedett 
a játékukkal, és ezt meg is mondom nekik. 
De ilyenkor másnap már egy másik zenekar 
ül ott... Nagyon kedves, kellemes, készséges 
tár saság, augusztusban a születésnapi kon-
certemen is kiválóan játszottak, fantasz -
tikus ajándékokkal leptek meg. Sokan 
rengete get fejlôdtek közülük az utóbbi idô-
szakban. Örülök, hogy nemzeti zenekarrá 
váltak, izgal mas szezonnak kezdünk neki a 
szombathelyiekkel.

y Melyek a következô, „ötéves” tervei?
– Ismét dolgozom a Rádiózenekarral, ez 
tényleg hosszú távú terv, folytatjuk A zenén 
túl címû sorozatot, amelyet 1996-ban Várbí-
ró Judit indított el, akkor 10 zeneszerzôt vet-
tünk sorra. Nagyon szeretném egyébként 
mindezt újra venni, mert az a felvételi tech-
nika ma már régimódinak számít, így a soro-
zatot nem tudjuk külföldre eladni. Minden 
évben négy ilyen, koncerttel egybekötött 
tévéfelvétel lesz a Zeneakadémián. Novem-
berben például Csajkovszkijjal, december-
ben pedig Bartókkal foglalkozunk. Ez tény-
leg születésnapi év számomra, hiszen Deb-
recen, Szombathely után Budapesten is lesz 
Vásáry 80 koncert, október 15-én, a Müpá-
ban tartjuk az ünnepi estet, amelyen a Rádió-
zenekarral Mozart D-dúr zongoraversenyét 
és Beethoven IX. szimfóniáját adjuk elô. 
Emellett az együttessel Tajvanon lépünk fel 
több hangversenyen. Elképesztô ez a távol-
keleti helyszín, a komolyzenei elôadásoknak 
popkoncertet megszégyenítô sikere van. A 
két szólista Oláh Vilmos és Szabadi Vilmos 
lesz. Egyébként a szezonban még Olaszor-
szágban és Kínában is vezényelek, s itthon 
is sok koncertem lesz. 

y Második feleségével, a balettmûvész 
Tunyo gi Henriettel is születik új elôadás?

– Nyáron a Kaposfesten léptünk fel azzal a 
programmal, amelyet korábban már a Tava-
szi Fesztiválon is bemutattunk. Ezen zon go-
ra    mûveket játszottam, Heni pedig a dara-
bokra saját koreográfiáit mutatta be. De ô 
most nagymértékben a filmezés felé fordul, 
hiszen a Cannes-i Filmfesztiválon nagy sikert 
aratott a The Liver címû alkotás, amelyet 
Heni rendezett, és amelyben játszik is. A 
fesz tiválra emellett meghívták a To Music 
címû filmet is, amely áprilisban megnyerte 
az amerikai Roger Ebert filmfesztivált, s en-
nek az egyik szereplôje szintén Heni. Készül 
vele most egy rövidfilm is, amelyben Esze-
nyi Enikôvel szerepel, emellett rende zô ként 
egy festônôrôl forgatott dokumentumfilmet. 
Most utolsó helyre került nála a tánc, meg-

Koncerttel ünnepelte Vásáry Tamás zongoramûvész, karmester 80. születésnapját Debrecenben. Az 
Ifjú zenemûvészek Nyári Akadémiájának kísérôrendezvényén hallhatta a közönség az izgalmas, 
virtuóz hangversenyt
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elô zi a rendezés és a szereplés. Szerencsére 
mindkettôhöz van kedve és tehetsége. Nálam 
is változott a sorrend, elsô az írás, a következô 
a dirigálás és csak a harmadik a zongorázás. 

y Miért lett a hangszere csak a harmadik?
– Mert idegesít. Mert nyolc éves korom óta 
ezzel foglalkozom. Ha készülök egy zongo-
rás koncertre, olyan feszültség van bennem, 
ami miatt sosem tudok úgy játszani a hang-
versenyen, mint amire képes lennék. Kar-
mesterként teljesen más a helyzet, akkor a 
koncerten teljesítek sokkal jobban. A pró-
bákon ugyanis csak kontrollálok, és állan-
dóan szelektálok, hogy mit mondjak el, hogy 
ne legyen túl sok, és túl kevés se. Mindig az 

idôvel küzdök, a helyzettel, a pszichológiá-
val, hogy aznap a zenekarnak éppen mire 
van szüksége. Nem engedhetem el magam. 
A koncerten pedig nincs más dolgom, mint 
elôadni, ezért akkor dirigálok legjobban. Az 
együttesek, amelyek nem ismernek, mindig 
csodálkoznak, hogy kétszer olyan jól sike-
rül a hangverseny, mint a próbák. Korábban 
nem adok bele annyit, átélésben sem, mert 
nem akarom elpuffogtatni az összes puska-
poromat. De most tényleg az elsôdleges fel-
adatom az írás, ennek van prioritása.

y Hányan fognak megsértôdni a könyv miatt? 
– Mindenki. Magamról is nagyon bizalmas 
dolgokat mondok el... Emberien írok egyéb-

ként még arról is, aki a családomnak a leg-
nagyobb károkat okozta, mert megértem a 
motívációit. A könyv címének ezért elôször 
a megértést akartam adni, de végül üzenet 
lett. Azért, mert mindazzal, ami történt, úgy 
érzem üzent nekem az élet, s bízom benne, 
hogy ez az üzenet másokhoz is eljut. Remé-
lem, tanulságos lesz. Sokan azt gondolják 
csak annak kell pszichológushoz mennie, 
aki beteg. Young azonban azt mondta, a 
pszichológia az egészségeseknek szól, hogy 
ne legyenek betegek, én vele értek egyet. 
Illik tudni, hogy mi történik az ember tu-
datalattijában, mert az összes rossz kapcso-
latnak ez a magva... 

R. Zs. 

y Vermes Mária tanárnô hetven évig tartó 
pedagógiai pályája során he gedûs ge ne
rá ciók sorát nevelte fel. Kislányként mi 
tetszett meg a hegedûben?

– Ez nagyon érdekes történet. Elôször a 
nôvérem kezdett el hegedülni. Mégpedig 
azért, mert az elemi iskolában a tanító bácsi 
az énekórát hegedûn kísérte. Az ô játéka 
annyira megtetszett a testvéremnek, hogy 
az elsô énekóra után azzal jött haza, nagyon 
szeretne ezen a hangszeren játszani. A szü-
leink rögtön beszéltek a tanító bácsival, 
Lukács Gyulának hívták, aki nagyon ked-
ves volt és elvállalta a tanítást. Hetente két-
szer adott hegedûórát. Egy év után a nô vé-
rem kificamította a lábát és feküdnie kellett. 
Ám elfelejtettek szólni a tanító bácsinak, aki 
a szokásos idôben jött órát tartani. Mikor 
megtudta, mi történt, azt mondta: „Nem baj, 
akkor majd a kicsi!” Így kerültem én a he ge-
dûhöz. Voltaképpen már akkor nagyon sze-
rettem volna hegedülni, mikor a nôvérem 
elkezdte a zenetanulást, de azt mondták a 
szüleim, hogy a hegedû nem ilyen kicsi 
gye rek kezébe való, nekem még nem sza-
bad. Borzasztó szomorú voltam. Még nem 
jártam akkor iskolába. 
Gyula bácsi nem volt hegedûtanár, de na-
gyon bensôségesen játszott a hangszerén. 
Még most is emlékszem arra a gyönyörû 
hangra, amit kihozott a hegedûbôl. Ez volt 
az, ami megszólított bennünket, mi is ezt 

szerettük volna megvalósítani. Az ô hatása 
is talán, hogy sokszor mondom kollégáim-
nak, minden tanár igyekezzék minél többet 
mutatni az órákon. Nemcsak technikailag, 
hanem mutassák meg a hegedû ki fe je zô-
képességét. A cél pedig, hogy a növendé-
kek jó értelemben „megirigyeljék” a szép 
hangzást, és törekedjenek arra, hogy ôk is 
olyan kifejezôen használják a hangszert, 
mint a tanáruk.  
Eltelt hat hét, mire a nôvérem felállhatott. A 
tanító bácsi akkor azt mondta – amit nem 
fogok megérteni sohasem –, hogy most már 
túl vagyok a kezdeti nehézségeken és kár 
volna abbahagyni. Azért nem értem ezt a 
mondatot, mert tanárként minden fokon ta-
nítottam, és nagyon jól tudom, hogy hat hét 
után még nincs túl a növendék a „kezdeti 
nehézségeken”. Ez nagyon kedves mondat 
volt tôle, ami máig megmaradt bennem, de 
érteni nem fogom. Gyula bácsiban óriási 
becsületesség is volt. Három év után azt 
mondta a szüleimnek, hogy ô ennél többet 
nem tud, keressenek nekem egy hivatásos 
tanárt, mert ô szeretetbôl tanított hegedût. 
Szívesen gyakoroltam, és a szüleim biztat-
tak, hogy érdemes. A nôvérem is sokáig he-
gedült még aztán, de a nyelvek még jobban 
vonzották és végül magyar–latin–görög ta-
nár lett. Sokszor beszéltünk vele zenérôl és 
játszottunk együtt duókat a késôbbiekben 
is, mivel a család nagyon szerette, ha mi 

„adják bele szívüket-lelkü ket  
a zenélésbe” 
beszélgetés vermes mária hegedûmûvésszel, 90. születésnapja alkalmából

vermes mária hegedûmûvész-tanár 
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szent istván király zenemûvészeti 

szakközépiskola. nevéhez számos 

kottakiadás (például a 300 év 

hegedûmuzsikája szeredi s. gusztáv-

val közösen) és feldolgozás (többek 

között händel g-moll chaconne 

hegedûre és brácsára) fûzôdik.  

több megvédett zeneakadémiai 

dla-disszertáció témavezetôje.


